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Indhold

Solen skinner fra en skyfri him-
mel, og fuglefl øjt kan høres i de 
tidlige morgentimer. I skriven-
de stund 20. april er foråret og 
varmen på vej – og forhåbent-
ligt også optimismen i bran-
chen. Håbet er også, at de pri-
vate forbrugere kommer op på 
den store klinge. Jeg synes, man 
kan fornemme i butikkerne, at 
mange private kunder stadig 
venter med at tage pungen helt 
frem i lyset…..

Messen i Fredericia er vel 
overstået med fl otte besøgs-
tal, som glæder alle aktører i 
branchen. Næsten 28.000 besø-
gende, som er det største antal 
besøgende siden 2010. Stor ros 
til Danske Byggecentres organi-

Solen skinner, fuglene fløjter 
og Byggeri 2023 gennemført

sation for den fl otte messe, høje 
kvalitet, imponerende planlæg-
ning, professionel markedsfø-
ring og store tålmodighed gen-
nem de svære corona-år.

Der skal lyde stor ros til alle 
udstillerne for deres fl otte og 
imponerende stande, hvor der 
virkeligt var sat de store sejl til. 
Stande i fl ere etager og impone-
rende opbygninger gjorde det 
interessant at kigge ind i stan-
dene og få en fagsnak og dialog 
med leverandørerne på en lidt 
anden måde end i dagligdagen.

Alle Danske Byggecentres 
medlemmer har virkelig bakket 
op om den længe ventede mes-
se. Flere end 300 busser fyldt 
med håndværkere var på lan-

devejene i de fi re dage, messen 
varede. Bravo til tømmerhand-
lerne!

Med den interesse, der blev 
udvist af branchens folk, blev 
det endnu en gang bevist, at vi 
kan samle branchen eet sted, 
og det er i Fredericia.

I år var der fokus på bære-
dygtighed og effektivt byggeri 
på Byggeri 2023. Det fokus for-
bliver i mange år, det er kom-
met for at blive. Den grønne 
omstilling, dokumentationer 
på bæredygtighed, LCA og 
EPD’ere osv. bliver vores hver-
dag. Det kan man have fl ere 
forskellige meninger om, men 
det er og bliver vores fremtid! 

Vi er i fuld gang med 2023 
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Bo Louring 
Formand 

vores vært ved generalforsam-
lingen har meldt sig klar.

Hold øje med FUT’s akti vi-
tets  kalender på hjemmesiden 
og i FUT-bladet, og naturligvis 
på de sociale medier.

Stor tak til vores over 100 
FUT-ambassadører, der velvil-
ligt sender mails’ene fra FUT 
om arrangementerne rundt i 
deres egen forretning. Det er 
en kæmpe hjælp til markedsfø-
ringen af FUT’s arrangementer.

Til jer elever er det vigtigt, 
at I laver en ansøgning og ind-
stiller jeres læreplads til FUT’s 
lærepladspris, hvor I kan vinde 
10.000 til et fi rmaarrangement, 
samt I forhåbentligt laver jeres 
fagprøver så gode, at jeres fag-
lærer indstiller dem til FUT, 
og de ryger i vores bedømmel-
sesudvalg. Læs mere om lære-
pladsprisen og fagprøverne på 
hjemmesiden.

Bestyrelsens håb for 2023 
er, at hvert medlem i FUT får 
en kollega til at melde sig ind 
i FUT. Tænk hvis vi fordoblede 
vores medlemsantal på ét år……

Vi har plads til mange fl ere, 
så gør dig selv, din kollega, FUT 
og branchen en tjeneste.

SKAF ÉT MEDLEM hver, 
kære FUT-mand eller kvinde – 
på forhånd tak!

FUT – branchens NATUR-

LIGE mødested. Sammen er 

vi stærkest, sammen er vi 

FUT!

Håber I alle får et godt salg 
her i forsommeren og hav en 
forsat god kamp derude!

Et bedre arbejdsliv...

René K. Rønne

HHeadhuntingg ogg rekrutteringg forr byggemateriale
leverandørerr ogg dee friee tømmerhandler

30 års byggematerialebranche erfaring
20 års direktør erfaring
Danmarks største netværk af branche kandidater
Specialist i onboarding og velkomst af nye medarbejdere

Du vil opleve rekrutterings forløb som er effektive, smartere 
og tillidsfulde. Se nærmere på: www.krunika.dk/rekruttering

hvor prognosen for projekt-
markedet viser, at der vil blive 
igangsat bygge- og anlægspro-
jekter for 97 mia. Det er et fald 
på ca. 13 % i forhold til 2022. 
Dette skyldes til dels fraværet 
af megaprojekter i erhvervs-
byggeriet, hvor 10 projekter i 
2022 alene stod for 11 mia.

De offentlige og almene har 
holdt nogenlunde samme ni-
veau i både 2022 og 2023. Det 
er således inden for det private 
byggeri, vi ser forklaringen på 
nedgangen.

Året bliver et anderledes år, 
hvor vi vil se et svært og til ti-
der afventende marked, hvor 
projekter udskydes grundet 
manglende fi nansiering eller 
øgede byggeomkostninger. Vi 
skal kæmpe mere for ordrerne 
end tidligere, så der bliver kamp 
om kunderne og projekterne – 
men har vi ikke prøvet det før?

Der er fuldt blus i bestyrelsen 
med nye netværksmøder fl ere 
steder rundt i landet, elevture-
ne er i støbeskeen, medlemstur 
er under planlægning, nyt de-
sign på vores hjemmeside samt 
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FUT Studietur

Trælastelever

går i 2023 til...

Elevtur for trælastelever

I uge 41 vil der traditionen tro være elevtur for trælastelever.  
Vi arbejder på et brandgodt program med en masse godt i godt.  
Følg derfor med på vores sociale medier, hvor programmet vil 

blive offentliggjort så hurtigt som muligt.

www.linkedin.com/
company/fut/

www.facebook.com/ 
fut1951

www.fut.dk
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UT Studietur 2023 Danmark rundt”
Danmark rundt
Oplev og få inspiration til butiks-optimering, rundvisning på 
fabrikker med den nyeste teknologi inden for byggematerialer, grøn 
omstilling, samt workshop og 
træning af dine faglige 
kompetencer.
Tag med på en fantastisk studietur der bliver faglig. Du får styrket dine faglige kompetencer, og 
socialt får du det med garanti en 
sjov tur. 

FUT, Mommark Handelskostskole og Handelsfagskolen Odder udbyder i fællesskab FUT Studietur 2023.

Styrk dit CV
Studieturen udbydes som et valgfag i supplerende produktkendskab. Du modtager et kursusbevis og kan skrive faget på dit CV.

Hvem kan deltage?
Byggemarkeds –og værktøjselever fra Mommark Handelskostskole og Handelsfagskolen Odder. 

Kun medlemmer af FUT kan deltage. Husk medlemskab er gratis for elever.

Program
Tirsdag d. 12. september- Ankomst til skolen kl. 11.00- Frokost
- Præsentation og undervisning- ”Rundtur” Den Gamle By
”Byggeriets historie”

- Middag/Dinner

Onsdag 13. september - Afgang til Aalborg med bus- Besøg på PN-Beslag/AalborgPortland 
- Weber ”Hands-on kursus”- Spisning og social aktivitet

Torsdag 14. september- Butikscheck
- Eksponeringer/udstilling- Leverandør besøg?
(Juliana/Sadolin)

- Indkvartering København

Fredag 15. september
- Besøg Dansk Erhverv/Børsen- København på egen hånd
- Workshop/cases 
- Afgang mod Odder
(forventet ankomst kl. 18.00) 

Kontakt for spørgsmål
Bo Louring, 
bestyrelsesrepræsentant for FUTblo@fut.dk, tlf. 40255448

.

Praktisk information
Underviser
Claus Christensen, tlf. 21626136Handelsfagskolen

Lone Marxen, tlf. 61670900
Mommark Handelskostskole

Mødested
Handelsfagskolen, Rådhusgade 43, 8300 Odder, tlf. 8654 1700

Økonomi
Elever: 500,- kr.

Ikke-elev + FUT-medlem: 1995 kr.

Der er 25 pladser, elever har 
førsteprioritet 

Tilmelding
Senest mandag 07.08.2023
Tilmelding via tilmelding@aabc.dk
Kontakt
Sandra Kirchert
Tlf. 97366113

NB. Der tages forbehold for programændringer eller manglende tilslutning

FUT – Foreningen for Unge Trælast- og byggemarkedsfolk er en aktiv brancheforening for elever, funktionærer selvstæ di

inden for trælast og byggemarked. FUT giver dig  mulighed for at deltag i

Elevtur for byggemarkeds- og værktøjselever
I uge 37 kan alle byggemarkeds- og værktøjselever komme med på 
FUT Studietur 2023 – Danmark rundt. Husk du skal være medlem af FUT, 
men det er heldigvis gratis for elever – se mere på fut.dk. 
Turen tilbydes sammen med Mommark Handelskostskole og Handelsfagskolen Odder
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Kære elev i trælasten, proffen, 
værktøjsbutikken eller bygge-
markedet. Så er det nu, du skal 
forsøge at vinde de 10.000 kr. til 
en aktivitet i din virksomhed. 
Du skal gå ind på FUT’s hjem-
meside og læse, hvordan man 
gør for at komme i betragtning 
til de 10.000 kr..

Vinderen kåres og hyldes 
på FUT’s Generalforsamling, 

Generalforsamlingen 2023 
bliver af cement

Aalborg Portland behøvede 
ikke lang betænkningstid til at 
takke ja til udfordringen, og så 
var den aftale cementeret.

Det bliver en fantastisk dag 
med et spændende program 
med blandt andet indlæg om 
Aalborg Portland, rundvis-
ning, underholdning og vores 
sædvanlige generalforsamling, 

hvorunder vi f.eks. hædrer fag-
prøvepriserne og hylder vinde-
ren af lærepladsprisen 2023.

Glæd jer til dagen og det 
mere detaljerede program i 
næste nummer af FUT-bladet.

Husk tilmelding i god tid!
Bak op om FUT, sammen er 

vi stærkest, sammen er vi FUT.

Hvorfor er din læreplads 10.000 kr. værd?!
og der er mødepligt for den 
vindende elev og elevens lære-
plads-repræsentant!

Sidste år havde vi 11 fl otte 
lærepladsindstillinger, så der er 
gode chancer for gevinst.

FUT ser frem til din ansøg-
ning og håber det bedste for jer 
kære elever.

Det er bestyrelsen en stor glæde at kunne præsentere årets vært for FUT’s Generalfor-
samling allerede nu. Aalborg Portland har været så imødekommende at stille lokaler 
og personale til disposition lørdag den 4. november 2023

Sidste år løb Stark Ribe med Lærepladsprisen.
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Vi har fået lov til at bringe en 
bid i FUT-bladet af Frederik 
Riise Pedersens fagprøve for 
2022, hvor han vandt første-
præmien og de 10.000 kr. Da 
opgaven er på 27.759 anslag, 
kan du læse resten på FUT’s 
hjemmeside.

Vi glæder os til FUT’s Gene-
ralforsamling ved Aalborg Port-
land, hvor vi præsenterer alle 
de nominerede og slutteligt 1., 
2. og 3. pladserne i de to kate-
gorier af fagprøverne.

Så kære elever, gå til stålet 
og lad tasterne gløde – giv den 
max gas.

God arbejdslyst med fagprø-
verne!

Frederik fra Bygma Aalborg C 
vandt 10.000 kr.
10.000 kr. var det beløb, som Frederik Riise Pedersen modtog, da hans fagprøve for 2022 
blev tildelt 1. pladsen i FUT’s Fagprøvepris 2022 ved FUT’s Generalforsamling i november

Se hele fagprøven på fut.dk
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Det er nu, du skal indlede jagten 
på din næste elev
Af Aarhus Business College,
Handelsfagskolen

- De dygtigste elever løfter ni-
veauet hvert år, men der bliver 
stadigt større konkurrence om 
at ansætte dem. Sådan fortæl-
ler erhvervskonsulent Peter 
Ostenfeldt fra Aarhus Business 
College. 

Handelsskolerne har gen-
nem de sidste 10 år oplevet en 
halvering af eleverne, der går 
på deres grundforløb. I 2015 
løftede man det faglige niveau 
på grundforløbet i håbet om at 
kunne tiltrække fl ere stærke-
re elever. Elever med svagere 
kompetencer har haft svært 
ved at gennemføre grundforlø-
bet, og de stærkere elever er i 
nogen grad udeblevet. I samme 
periode har universitetets for-
beredende gymnasier oplevet 
en vækst.

- Der er simpelthen for få 
elever på handelsskolerne, til 

at alle kan fi nde en elev. Man 
er først og fremmest nødt til at 
være tidligt ude, og derudover 
skal man være parat til at fi nde 
eleverne igennem andre kana-
ler, siger Peter Ostenfeldt. 

Erhvervsuddannelse er at-
traktiv for de unge, og ser man 
på hvem, der sidder i klasser-
ne på hovedforløbet, fi nder 
du elever med både HHX og 
STX-baggrund, og i fl ere tilfæl-
de kommer eleverne også med 
en kortere videregående ud-
dannelse.

- Mit vigtigste budskab til 
butikkerne er, at de skal få en 
god relation til den lokale han-
delsskole. Mange skoler holder 
rekrutteringsarrangementer 
i løbet af februar og marts, og 
det er vigtigt at være repræsen-
teret. Tidligere gik man ud og 
delte karameller ud og fortalte 
om den spændende hverdag. 
Håbet var, at de motiverede 
elever selv ville melde sig på 
banen. I dag er du nødt til at 
knytte en kontakt til eleverne, 
få en god snak med dem, og er 
der et godt match, så skal man 
ikke vente med at underskrive 
kontrakten, fortæller Peter, og 
fortsætter:

- Er der ikke bid i første om-
gang, så hold løbende kontakt 
til skolens erhvervskonsulent. 
Herefter skal du overveje at 
bruge dit eget netværk, dine 
skilte og sociale medier. Du 
kan med fordel tage fat i både 

jobcenter, A-kasse og centra-
le studievejledninger, som har 
bedre adgang til de unge, der 
er i gang med at fi nde deres vej.

Erhvervsskolerne blev sidste 
år introduceret for en ny afreg-
ningsmodel, der er baseret på 
måltal. Det betyder, at eleverne 
skal have en uddannelsesaftale, 
inden de slutter på skolen, el-
lers får skolen et reduceret øko-
nomisk tilskud. 

- Det giver god mening, at 
skolerne også skal levere bed-
re resultater, sådan er det alle 
steder i samfundet. Nu skal bu-
tikkerne bare vænne sig til, at 
konsekvensen er, at aftalerne 
bliver indgået tidligere, og der 
er færre elever at vælge imel-
lem, jo tættere du kommer på 
sommerferien, udtaler Peter.

5 gode råd
Peter opstiller her sine 5 bedste 
råd til butikker, der gerne vil 
have en elev.
1) Du skal gå tidligt i gang med 

rekrutteringen. Når du til 
vinterferien, inden du får 
gjort noget ved det, så er du 
allerede på bagkant.

2) Få en god relation til den 
lokale skole. Inviter deres er-
hvervskonsulent ud i butik-

REKRUTTERING 
AF ELEVER

 PLANLÆGNING 
Udarbejd rekrutteringskampagne

Planlægning og mål for kampagne – lav et årshjul
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Rekrutterings-arrangementer (fx Speeddating)
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(60 % AF AFTALER ER I HUS)
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ONBOARDING
On-boarding / fastholdelse 

“Last minute”-kampagne 

Genansættelse ved frafald 

Evaluering

SLUTSPURT 
(40 % AF AFTALER ER I HUS)

Liste over ubesatte lærerpladser 

Kontakt til skolerne 

Ekstra indsatser 

Alternative kanaler 

Realitetstjek

SOMMERFERIE

ÅRSHJUL
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Retail made easy

Nordic Retail
+45 44 84 14 44

KS@Nordic-Retail.com
Nordic-Retail.com

Bekæmp svindet
i dit byggemarked

• Kameraovervågning
• Varesikring

- retail made easy

ken og stil gerne krav. Er de 
løbet tør for elever, så spørg 
dem, om de ikke vil kon-
takte det lokale job-center, 
A-kasse eller studievejled-
ning. Sker der ikke noget, så 
ring til os – vi hjælper gerne.

3) Snak med så mange elever 
som muligt. Du kan i første 
omgang holde 15 minutters 
samtaler på skolen, så kan 
du få et indtryk af fl ere ele-
ver. Lad være med at sortere 
eleverne fra på grund af an-
søgninger eller CV’er. 

4) Træf beslutningen tidligt. 

Eleverne kommer til at 
møde i mange virksomheder 
i løbet af årets første kvartal, 
og de bedste får elevpladsen 
først.

5) Knyt eleven til din virksom-
hed tidligt. Giv dem eventu-
elt et fritidsarbejde og brug 
nogle kræfter på at give 
dem en god introduktion – 
så skal det nok blive rigtigt 
godt.

Aarhus Business College ar-
bejder på at etablere et lands-
dækkende netværk for rekrut-

tering, hvor de har tæt kontakt 
til de lokale skoler. Derudover 
har de indledt et arbejde, der 
skal forsøge at bryde muren 
ned til gymnasierne, så er-
hvervsuddannelserne kan blive 
præsenteret for eleverne på lige 
fod med videregående uddan-
nelser. 

- Det bliver spændende at se, 
hvor hurtigt vi kan få løst de 
udfordringer, som er opstået 
omkring vores gode uddannel-
ser, afslutter Peter Ostenfeldt.
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Hver femte etageejendom opføres i træ i Sverige:

Bæredygtig udvikling i byggeriet kan 
fremmes af svenske tilstande 
Af Martin Tholstrup 
Formand, Træ i Byggeriet 
Telefon: 3059 1925 
E-mail: mat@taasingemail.dk 

I Sverige har de stolte traditi-
oner for træbyggerier. Det har 
fl ere danskere må ske bidt mær-
ke i, hvis de har spenderet en 
vinterferie på  ski i populære 
svenske skiområ der som Idre 
Fjä ll, Isaberg eller Klä ppen med 
indkvartering i et af de karak-
teristiske svenskrøde træhuse. 

Det er dog ikke kun skihyt-
ter, som svenskerne har er-
faring med at opføre i træ. I 
disse å r skyder højhuse bygget 
i træ nemlig også  op overalt i 
det svenske land, og faktisk bli-
ver 20 procent af alle nybygge-
de etageejendomme i Sverige 
ifølge den svenske branchefor-
ening Trä - och Mö belfö retagen 
i dag opført i træ. 

Et godt eksempel er Sara 
Kulturcenter i den svenske by 
Skellefteå , der med sine 20 eta-
ger fordelt på  75 meters højde 
er verdens næsthøjeste højhus 
i træ. I hovedstaden Stockholm 
kan de også  være med. Her er 
der de seneste å r blevet bygget 
fl ere fl eretagershuse i træ, og 
lige nu er man blandt andet ved 
at opføre det 23 etagers høje 
Vä sterbroplan-boligkompleks. 
Det er dog ikke kun skyskra-
bere, som svenskerne bygger i 
træ, for mindre kan også  gøre 
det – eksempelvis i byen Vä s-
terå s, hvor det otte etagers høje 
Kajstaden Tall Timber Building 
skyder op. 

Selvom vi i Danmark ikke 
har samme tradition for træ-
byggerier som vores svenske 
naboer, så  må  en bygning på  
otte etager lyde som et over-
skueligt træprojekt for de fl este 

danske entreprenørvirksomhe-
der. Og det kan da også  lade 
sig gøre at bygge herhjemme 
– hvis altså  bygherre er villig til 
at gennemgå  adskillige admini-
strative krumspring, vente på  
en lang sagsbehandling for ikke 
at glemme at investere betyde-
lige midler i projektet. 

Brandsikkerhed 
i træhuse
Al postyret bunder især i den 
danske lovgivning om brand-
sikkerhed. Skulle man eksem-
pelvis opføre det førnævnte 
Kajstaden Tall Timber Building 
i Danmark, var bygherre for-
mentligt tvunget til at udarbej-
de al dokumentation vedrøren-
de brandsikkerhed fra bunden 
gennem en så kaldt brandtek-
nisk dimensionering eller en 
komparativ analyse med ud-
gangspunkt i præaccepterede 
løsninger. Men da der netop 
ikke er opført så  mange høj-

huse i træ herhjemme, og der 
ikke eksisterer præaccepterede 
løsninger for træhuse over fi re 
etager, så  kan det være svært at 
udføre en komparativ analyse. 

Besværlighederne er dog 
langt fra forbi. Alle træbyggeri-
er på  mere end to etager ender 
nemlig typisk i brandklasse 3 
og 4 i kategorierne komplekse 
og meget utraditionelle bygge-
rier og skal derfor hå ndteres af 
certifi cerede brandrå dgivere i 
tilsvarende klasse og i klasse 4 
tillige med krav om tredjeparts-
kontrol. Den slags rå dgivere er 
der dog stor mangel på , og det 
gør den i forvejen langsomme-
lige byggesagsbehandling end-
nu mere tung og langsommelig. 

Den lange ventetid kan for-
kortes, hvis vi herhjemme – 
som i Sverige – indfører en 90 
minutters brandmodstands-
klasse for træbyggerier i fem til 
otte etager. Modstandsklasser-
ne – der angiver, hvor lang tid 

en given bygning skal kunne 
modstå  brandpå virkning – bli-
ver blandt andet defi neret ud 
fra bygningens højde og antal 
etager. I Danmark anvender vi 
kun brandmodstandsklasserne 
30, 60 og 120 minutter. Springet 
fra de 60 til 120 minutter star-
ter eksempelvis ved bygninger 
fra fem etager, og det betyder, 
at højhuse på  otte etager – som 
for eksempel Kajstaden Tall 
Timber Building – skal leve op 
til de samme brandkrav som et 
højhus på  16 etager. Så  udover 
den lange ventetid på  udar-
bejdelsen og certifi ceringen af 
bygningens brandsikkerheds-
løsning skal bygherre nu også  
investere yderligere midler i be-
tydeligt fl ere byggematerialer. 

Danmark er et 
særtilfælde 
Man kan derfor ikke bebrejde 
de bygherrer, der fravælger træ 
fremfor stå l og beton. I Dan-
mark har vi i efterhå nden man-
ge å r nemlig anvendt så kaldte 
præaccepterede løsninger til 
byggerier i netop stå l og beton. 
Det er på  forhå nd godkendte 
løsninger, der ovenikøbet er til 
fri afbenyttelse. 

De præaccepterede løsnin-
ger gør det så ledes dejlig nemt 
at bygge i stå l og beton. Men 
for klimaet har særhensynet 
til de så kaldte mineralogiske 
byggematerialer desværre ne-
gative konsekvenser. Produk-
tionen af cement og beton er 
eksempelvis ansvarlig for hele 
ti procent af den samlede dan-
ske CO2-udledning, og enkelte 
producenter kan tilskrives tre 
til fi re procent af hele Dan-
marks CO2-aftryk. 

Træ er derimod et mere kli-
mavenligt materiale. Først og 

Debatindlæg

Den otte etagers høje Kajstaden Tall Timber Building i Västerås, Sverige. 
Foto: C.F. Møller Architects / Nikolaj Jakobsen
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Erhvervsskolerne skal 
være det naturlige valg
Af Palle Thomsen, direktør, 
Danske Byggecentre

Ifølge Arbejderbevægelsens 
Erhvervsråd, AE, vil der i 2030 
mangle næsten 100.000 faglær-
te. Det er en kendt problemstil-
ling, der går mange år tilbage, 
og som på trods af bred politisk 
enighed endnu ikke er løst. 
Det er ikke i orden og derfor 
henstiller jeg til, at vi kigger på 
eksempelvis Schweiz, hvor de 
har knækket koden, og hvor er-
hvervsskolerne er det naturlige 
valg for unge.

Et stort problem
Manglen på faglært arbejds-
kraft betyder, at det danske 
samfund går glip af en sam-
fundsgevinst på op mod 105 
milliarder kr. i 2030 gennem 
øget produktivitet og højere 
beskæftigelse. Læg dertil, at ar-
bejdskraften i mange brancher 
er afgørende for den grønne 
omstilling af samfundet. Iføl-
ge Danmarks Statistik opleve-
de 34 % af virksomhederne i 
juni, i bygge og anlægsbran-
chen, manglende arbejdskraft 
som produktionsbegrænsning. 
Vi har her en branche, der er 
vigtig for den grønne omstil-
ling, der skriger på kvalifi ceret 

arbejdskraft. Vi har ikke råd til 
at sidde problemet overhørigt 
længere. Vi skal få fl ere unge 
til at vælge erhvervsuddannel-
serne.  

Det naturlige valg
I Danmark er det omkring 
20 % af afgangseleverne fra 
folkeskolen, der tager en er-
hvervsuddannelse. Det lave 
optag forklares med de unges 
‘uddannelsessnobberi’, der er 
ikke nok prestige i at tage en er-
hvervsuddannelse. Derudover 
påpeger en ny undersøgelse fra 
Dansk Metal, at kun 22 % tror, 
at man kan læse videre med 
en erhvervsuddannelse, hvilket 
man selvfølgelig godt kan.    

Til sammenligning vælger to 
tredjedele af afgangseleverne 
fra folkeskolen i Schweiz at tage 
en erhvervsuddannelse. Det 
skyldes, at det ses som et sik-
kert og socialt acceptabelt valg; 
det er ikke et sekundært valg 
for dem, der ikke kan klare at 
komme i gymnasiet. Dernæst 
har de gymnasiale uddannelser 
strengere optagelseskrav, end 
vi ser i Danmark. Men vigtigst 
af alt giver erhvervsuddan-
nelserne i Schweiz de samme 
muligheder for at forsætte på 
videregående uddannelser som 

gymnasiet. Der er ingen ‘blinde’ 
veje i uddannelsesforløbet. 

Løsningen 
Skal vi vende udviklingen og 
få fl ere unge til at søge en er-
hvervsuddannelse, er det der-
for oplagt, at vi lærer fra for 
eksempel Schweiz. Første skridt 
er at hæve optagelseskravet på 
de gymnasiale uddannelser. 
Vi er ved at overakademise-
re samfundet, og vi mangler 
i stigende grad specialiserede 
faglige kompetencer. Dernæst 
skal vi blive bedre til at for-
tælle om de fremtidsudsigter, 
der er forbundet med at have 
en erhvervsuddannelse. Her 
taler jeg om jobsikkerhed, fag-
lig stolthed, løn og ikke mindst 
muligheden for at læse videre 
efter endt uddannelse. I dag 
kan man læse på EUX og få en 
uddannelse som faglært og en 
studenterhue. Her kombinerer 
man nemlig den erhvervsfagli-
ge uddannelse med en studen-
tereksamen.  

Vi kan vende udviklingen, 
men det kræver, at vi tør satse 
på erhvervsuddannelserne og 
bliver bedre til at fortælle om 
de karriere- og uddannelses-
muligheder, der følger med en 
erhvervsuddannelse. 

fremmest kan det lagre kulstof 
– en lagring, der forlænges, nå r 
man anvender træ i byggerier. 
Herudover er træer en forny-
bar ressource, da vi løbende 
kan plante nye, og så  udleder 
produktionen af træ langt min-
dre end stå l og beton. Faktisk 
udleder produktionen af en 
kubikmeter træ cirka 1,1 ton 
mindre CO2 end produktionen 
af en kubikmeter beton. 

For at fremme anvendelsen 
af træ – og dermed også  en bæ-
redygtig udvikling i byggeriet 
– kan vi i Danmark med fordel 
lade os inspirere af ikke bare 
Sverige, men fl ere andre na-
bolande som Norge, Tyskland 
og Storbritannien. Her er alle 
byggematerialer – i træ så vel 
som stå l og beton – nemlig lige 
for loven. Her skal alle brand-
sikkerhedsløsninger nemlig 
ud arbejdes fra bunden, og her-
udover har man i de nævnte 
lande også  en yderligere brand-
modstandsklasse på  90 minut-
ter, der gør det nemmere at op-
føre højhuse af en vis størrelse. 

Med de ambitiøse klimamå l-
sætninger vi har her i landet in 
mente, burde vi i Danmark i det 
mindste gøre det lige så  nemt at 
opføre et fl eretagershus i træ, 
som det er i stå l og beton. Der-
for appellerer vi i foreningen 
Træ i Byggeriet til, at der hur-
tigst muligt indføres en 90 mi-
nutters brandmodstandsklasse 
og udarbejdes præaccepterede 
løsninger til træbyggerier i fem 
til otte etagers højde som al-
ment teknisk fælleseje. 

Om Træ i Byggeriet 
Træ i Byggeriet er en inte-
resseorganisation for danske 
virksomheder, der har træ 
og træbaserede produkter 
som hovedaktivitet. Forenin-
gen er stiftet i forå ret 2019 
og bestå r af toneangivende 
virksomheder inden for byg-
gesektoren. Alle har fokus 
på  træ og er dedikerede til 
en øget anvendelse af træ i 
byggeriet. 

Læs mere på  
www.træibyggeriet.dk 

Ved DM i Skills 2023 var der Prøv, Mærk og Føl-stande, hvor det var muligt at prøve faget, mærke om faget kunne 
være noget og selv føle på materialerne. Foto: DM Skills / Lasse Lagoni 
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Årets første netværksmøde 
hos RIAS i Roskilde

Mødet startede med, at Anders 
Topp, Division Manager hos 
RIAS, bød velkommen og for-
talte lidt om RIAS A/S. Herefter 
guidede han selskabet sikkert 
rundt i blandt højteknologi-
ske robotter i produktionen. 
Rias er den største udbyder af 
plasthalvfabrikata i Danmark 
og er leverandør til alle grene 
af byggeriet, industrien og den 
offentlige sektor.

Dernæst blev det tid til da-
gens foredragsholder – Hannah 

M. Brejnholt, bæredygtigheds-
chef i XL-Byg. Hannah er en 
erfaren dame indenfor bære-
dygtighed, idet hun har en lang 
international karriere bag sig, 
hvor hun primært har arbejdet 
med bæredygtighed.

Hannahs foredrag ‘Byggeri og 
bæredygtighed – hvorfor er det 
så vigtigt?’ er jo et tema, der er 
på alles læber.  Vi ved, at byg-
geriet står for hele 40% af de 
globale udledninger af CO2, så 
hvad er vores rolle i at nedbrin-

FUT Erhvervsnetværk

Hele 25 dedikerede FUT’er både fra forhandler- og leverandørleddet havde valgt at 
bruge eftermiddagen den 2. marts på at netværke og samtidig blive klogere på et 
af tidens hotteste temaer – Bæredygtighed i byggeriet
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Misforståelser om tropisk træ
Af Global Timber

Mange er af den overbevis-
ning, at tropisk træ er med til 
at degradere regnskovens egen 
sundhed, skade den lokale bio-
diversitet og helt generelt for-
værre miljøet. Dog er denne 
forståelse af træ fra regnskoven 
forældet, da man er kommet 
langt indenfor moderne skov-
brug. Søren Vinther fra Global 
Timber forklarer nogle af de 
mest normale misforståelser på 
området.

Udbredte misforståelser
En af de mest udbredte mis-
forståelser omhandler selve 
fældningen af træ i regnskoven. 
Søren Vinther forklarer:

- Mange tror, at træbranchen 
nærmest driver rovdrift på træ 
og specielt tropisk træ, hvil-
ket slet ikke er tilfældet. Hvis 
man gjorde det, ville man helt 
lavpraktisk ødelægge sin egen 
branche indefra.

I stedet står en anden langt 
større synder, som vi alle har 
en andel i; nemlig landbruget. 
I tropiske områder, hvor skov 
ryddes voldsomt (såkaldt de-
forestation), bliver 73% af disse 
områder ryddet for at lave jor-
den om til landbrug. Det er et 
direkte resultat af den enorme 

globale efterspørgsel på madva-
rer såsom kød, soya og palme-
olie.

Når man taler om skovryd-
ning, kan man naturligvis ikke 
undgå at nævne biodiversiteten 
i skovene. Myten går ud på, at 
man skal lade skovene stå urørt 
for at forbedre vilkårene i sko-
ven for planter og dyr. Men hol-
der det egentlig stik?

- Hvis man lader skoven stå 
urørt, er den ikke et fungeren-
de aktiv for de lokale, som skal 
have brød på bordet på den ene 
eller den anden måde. De kan 
i stedet tjene penge gennem 
landbruget, hvor de så skal bru-
ge jorden til at dyrke på i stedet. 
Derudover kan skoven blive 
udsat for sygdomme, naturka-
tastrofer eller anden form for 
skadelige hændelser, hvis der 
ikke er nogen, der har ansvaret 
for den. Ved at implementere 
bæredygtigt skovbrug sørger 
man for skovens ve og vel, for-
tæller Søren Vinther.

Vi hører også ofte om, hvor-
dan træer er med til at lagre 
CO2. Men hvorfor vælger man 
så ikke at lave plantager med 
træer, som kan imødekomme 
efterspørgslen samt lagre CO2?

- Det er korrekt, at voksende 
træer suger mere CO2 til sig 
fra atmosfæren, hvorimod æl-

dre og veletablerede træer ikke 
trækker samme mængde CO2 
til sig. Så nye træer er afgø-
rende for vores miljø. Men det 
opnår man også gennem certi-
fi cerede skovbrug, hvor natur-
skove behandles bæredygtigt. 
Ofte ejes disse plantager ikke 
af lokalbefolkningen, som mi-
ster deres mulighed for at tjene 
på deres egen jord. Derudover 
har plantager heller ikke sam-
me biodiversitet som naturlige 
skove. Så hvis alt træ kommer 
fra plantager i fremtiden, er det 
ikke sikkert, vi har meget na-
turlig regnskov tilbage.

I stedet har Søren Vinther 
et godt råd til forbrugere, der 
stadig ønsker at købe træpro-
dukter:

- Man kan trygt købe træpro-
dukter uden at være med til at 
rydde regnskoven. Træ er klo-
dens mest naturlige byggema-
teriale, og vi skal passe godt på 
vores ressourcer. Heldigvis er 
der fl ere love og reglementer i 
EU, der sikrer, at alt importeret 
træ skal komme fra bæredygti-
ge kilder. Derudover er mange 
danske træforhandlere certi-
fi ceret af organisationer, som 
netop arbejder for at beskytte 
verdens skove.

ge udledningen af f.eks. CO2 og 
affald? Hvad skal vi? Hvad vil 
vi? Og hvordan?

Hannah levendegjorde de 
nye realiteter i byggebranchen, 
og efter indlægget gik snakken 
lystigt blandt deltagerne. Her 
blev der diskuteret cirkulær 
økonomi, og hvordan vi i fæl-
lesskab i byggebranchen får løst 
de spændende udfordringer, 
som fremtiden byder på.

Kl. 15 blev det tid til at sige 
tak for i dag og et STORT tak 
til RIAS A/S for at lægge hus til 
arrangementet.

Kommende 
netværksmøder
Næste Erhvervsnetværks-
møde bliver hos DLH/Keno-
ny i Horsens den 31. august.

Den 23. november afholdes 
Erhvervsnetværksmødet hos 
PA Savværk.

Vil du med til næste net-
værksmøde? Så kontakt Per 
Rasmussen fra FUT:
mail: pra@fut.dk eller 
tlf.: 20 25 77 09

HUSK – Alle i branchen er 
velkommen til vores FUT’s 
netværksmøder. Er du, som 
leverandør, ikke medlem af 
FUT Erhvervsklub, er du vel-
kommen til at deltage på 
prøve, inden du melder dig 
ind.

Håber endnu flere leveran-
dører og tømmerhandlere 
tilmelder sig næste gang, 
FUT samler branchen, hvor 
alle forgreninger mødes og 
udveksler brancheerfarin-
ger, sparrer, præsenterer 
nye produkter og processer, 
fortæller om spændende 
oplevelser, nye gode ideer 
og viden m.m.

Vel mødt til næste møde!

Søren Vinther på leverandørbesøg i Sydamerika.
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A. RINDOM A/S
Leverandør til byggebranchen

Grund lagt 1886

Elevseminar i ØT Gruppen
Af ØT Gruppen

Så gik det løs igen for ØT-Grup-
pens elever. Søndag den 25. 
september afholdt ØT-Grup-
pen endnu en gang deres årlige 
elevseminar for alle ØT’s ele-
ver. Aktiviteterne for dagen var 
hemmelighedsgjorte, planlagt 
og arrangeret af HR-ansvarlige 
Pia Bernth sammen med de 
oplæringsansvarlige medarbej-
dere. Som så mange af ØT’s 
arrangementer var årets elev-
seminar alt andet end kedeligt. 
Temaet for dagen var fokuseret 
på samarbejde og udvikling – 
kombineret med oplæg fra ele-
verne selv samt en hemmelig 
oplægsholder. 

Sved på panden
Kl. 8.30 søndag morgen gik det 
løs. Her mødtes ØT’s elever, de 
oplæringsansvarlige og HR’s 
Pia Bernth til en let fælles mor-
genmad, inden de lidt efter tog 
afsted mod dagens første sam-
arbejdsaktivitet. Eleverne vidste 
på forhånd, at de skulle huske 
en taske med sportstøj og en 
vandfl aske, for de ville nok få 

lidt sved på panden. Og ganske 
rigtigt, for der stod nemlig pa-
del på programmet. 

Efter en grundig introduk-
tion i padel med slagteknik og 
regler, afviklede de en turne-
ringsform, der hedder Ameri-
cano – for til sidst at kåre en 
1., 2. og 3. plads. For nogle var 
det deres første gang på en pa-
del-bane, mens andre havde 
prøvet det før. Fælles for alle 
var, at humøret var højt, pulsen 
kom op, og at de sammen fyld-
te rummet med latter.

Efter padel ventede en vel-
fortjent frokost hjemme på ma-

Her kunne 
DIT

logo være..!
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triklen, og sløret blev løftet for 
den hemmelige oplægsholder.

En vellykket dag 
Oplægsholderen viste sig at 
være ØT-Gruppens egen mar-
ketingmedarbejder, Katrine 
Mortensen. Hun fortalte om 
LinkedIn og viste eleverne, 
hvordan man kan bruge Lin-
kedIn som et karrierefrem-
mende redskab. Der var masser 
af information og inspiration 
at hente. Og efterfølgende var 
det eleverne selv, der kom på 
banen.

Hver elev fi k til opgave at for-
berede et lille oplæg om sig selv, 
hvor langt de var nået i deres 
elevforløb og evt. at give råd og 
erfaring videre til de andre ele-
ver. Det gav anledning til gode 
snakke om faglighed, opgave-

skrivning og fremtidige karrie-
replaner.

Til sidst var det de oplærings-
ansvarliges tur til at præsente-
re nogle aktiviteter, som de på 
forhånd havde arrangeret. Bl.a. 
skulle eleverne bygge det høje-
ste tårn af spaghetti og skumfi -
duser, og de skulle kæmpe om 
at få en frossen t-shirt på, på 
tid.

Elevseminaret sluttede med 
en stor tak til eleverne, de op-
læringsansvarlige og Pia Bernth 
for at være med til at skabe 
rammerne for en super vellyk-
ket dag.

TJEP udvikles af KYOCERA 
UNIMERCO Fastening A/S 
som er Danmarks førende le-
verandør af befæstelsesværk-
tøj. Gennem mere end 50 år 
har virksomheden udvalgt og 
udviklet de mest brugervenlige 
og effektive værktøjer til befæ-
stelse. Et tæt samarbejde med 
forhandlere sikrer professionel 
rådgivning om de enkelte pro-
dukter, tilbehør, anvendelse og 
vedligehold.

TJEP-teamets mange års er-
faring gør det muligt for os at 
kunne rådgive og vejlede i alt 
fra standardløsninger til unik-
ke, specialiserede opgaver. I dag 
består TJEP-serien af mere end 
70 forskellige modeller, både 
trykluft og gasdrevne søm-, 
klamme-, stifte- og dykkerpi-
stoler, hvilket gør TJEP til Dan-

marks bredeste pistolprogram. 
Derved sikrer vi også, at vores 
sortiment spænder bredt og 
kan imødekomme langt de fl e-
ste opgaver.  

Brug for rådgivning til dit næ-

ste byggeprojekt? 

Kontakt TJEP-specialisterne

TJEP 
– Befæstelsesværktøj til den professionelle 

Mangler du udstyr 
til konstruktioner i 
jern og beton? 
TJEP’s sortiment dækker 
lige ledes over vores batteri-
drevne bindemaskine, UL-
TRA GRIP, skæremaskine, 
ROD CUTTER, og vores unik-
ke High Pressure sortiment 
med kompressorer.

Nyt medlem i FUT Erhvervsklub
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A/S Rold Skov Savværk

Træ.dk – Danmarks træportal 

Af Træ.dk

I mere end 25 år har nysger-
rige danskere kunnet fi nde vi-
den om træ og træprodukter 
på internetportalen Træ.dk. 
Dengang satte repræsentanter 
fra hele træets værdikæde sig 
sammen for at styrke samarbej-
det i branchen og lave en lødig 
kampagne, der skulle oplyse 
folk om, at jo mere (bæredyg-
tigt produceret) træ, vi bruger, 
jo bedre er det for klimaet, sko-
vene og miljøet. 

I dag er Træ.dk en internet-
portal fyldt med fakta, viden og 
nyheder om træ og træproduk-
ter i alle afskygninger.

Portalen bruges bredt af den 
danske befolkning – af private, 
professionelle og skoleelever, 
der søger inspiration og fak-
ta om alt, lige fra træet står i 
skoven til det færdige produkt. 
Der er masser af artikler om 

træs klimamæssige fordele, om 
forskning og om alle de nye og 
overraskende ting, træ kan bru-
ges til.

- Folk forbinder træ med et 
træhus eller klassiske træpro-
dukter som f.eks. møbler og 
gulve osv. Men træ har et frem-
tidspotentiale, som mange slet 
ikke overvejer. Træ består jo af 
de samme kemiske byggesten 
som olie, kul og gas, så derfor 

kan det også bruges til præcis 
det samme: Alt, hvad vi kan 
lave af olie i dag, kan vi i prin-
cippet lave af træ i morgen. Det 
bliver folk tit overraskede over 
at høre, fortæller Træ.dk’s for-
mand Peter Jensen.  

Det er kun veldokumenteret 
viden, der fi nder vej til hjem-
mesiden, som i øvrigt gør en 
dyd ud af at holde sig politisk 
neutral.

Træ er nøglen til et 
grønnere samfund
Verdens befolkning vokser og 
bliver rigere, og derfor har vi 
hele tiden brug for mere in-
frastruktur, fl ere boliger og 
nye kontorbygninger. Bygge-
branchen er ansvarlig for cir-
ka 40 procent af den samlede 
CO2-udledning, så hvis vi ud-
skifter nogle af de mere klima-
belastende materialer med træ, 

For godt et kvart århundrede siden satte en håndfuld visionære mennesker fra 
forskellige dele af træbranchen sig sammen med en fælles mission: At rydde op i 
misforståelser og tilbyde vel dokumenteret viden om træ til hele landets befolkning

Parterne bag Træ.dk
• 3F - Fagligt Fælles Forbund
• Brancheforeningen Danske 

Byggecentre
• Dansk Skovforening
• Dansk Træforening
• Danske Træindustrier
• Institut for Geovidenskab 

og Naturforvaltning, Kø-
benhavns Universitet

• Træ- og Møbelindustrien
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www.hjalmarwennerth.dk

kan vi nå rigtig langt ad den vej. 
- I modsætning til andre ma-

terialer vokser træ op helt af sig 
selv – og ovenikøbet opsuger og 
lagrer træ CO2 i stedet for at 
producere det. Som tommel-
fi ngerregel sparer vi atmosfæ-
ren for to ton CO2, hver gang 
vi bruger en kubikmeter træ i 
stedet for en kubikmeter beton 
eller stål, siger Peter Jensen. 

- Et træhus kan nemt binde 
over 100 ton CO2. Det er der 
ikke ret mange andre materia-
ler, der kan prale med. Som en 
ekstra bonus dufter træ helt 
fantastisk og er både smukt at 

se på og rart at røre ved.
Faktisk har Træ.dk udviklet 

en CO2-lagerberegner, så man 
hurtigt og nemt selv kan se, 
hvor meget CO2 ens egne træ-
produkter indeholder – og der-
med holder ude af atmosfæren. 
Den kan fi ndes og prøves på 
websitets temasider.

Opbakning fra branchen
Træ.dk stiller al viden gratis 
til rådighed og har ikke nogen 
kommercielle interesser. Fonds-
støtte muliggør konkrete pro-
jekter, og så støtter en række 
innovative og ansvarlige virk-

somheder op om Træ.dk med 
et mindre årligt beløb og er 
på den måde med til at sikre, 
at de gode budskaber om træ 
når langt omkring – til gavn for 
både befolkning og branche, og 
ikke mindst for planeten.

- Det er desværre stadig al-
mindeligt at møde den hold-
ning, at det er forkert at fælde 
træerne. Den misforståelse vil 
vi gerne gøre op med. At fælde, 
bruge og plante nye træer er 
noget af det bedste, vi kan gøre 
for klimaet, understreger Peter 
Jensen.

Træ.dk’s bestyrelse
Hver af parterne bag Træ.dk 
har en repræsentant sidden-
de i bestyrelsen.

Formand: 
Peter Jensen, Danske Træin-
dustrier
Næstformand: 
Morten Silo-Bøjstrup, 3F

Træ og CO2
Træ lever på en diæt af so-
lens stråler, vand og luftens 
CO2. Så mens skoven vok-
ser, reduceres mængden af 
CO2 i atmosfæren.

Når det enkelte træ er vok-
set op og fældes, fortsætter 
lagringen af CO2 i det forar-
bejdede produkt. Den lag-
rede CO2 frigives først igen, 
når træet nedbrydes eller 
bliver brændt af.

Men indtil da er CO2’en bun-
det i træet, som derfor fun-
gerer som et CO2-lager, når 
det bliver brugt i byggeriet, 
til møbler, til papir – eller 
til vindmøller, cykelhjelme, 
træfibre til tøj, som ingredi-
ens i kosmetik og fødevarer 
eller en af de mange andre 
overraskende anvendelses-
muligheder, træ faktisk har.

Formand for Træ.dk, Peter Jensen.
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… og derfor blev dit FUT-kontingent 
ikke betalt automatisk

Vores betalingsserviceaftale 
med PBS udløb sidste år og pga. 
forskellige forhindringer nåe-
de aftalen ikke at blive fornyet 
inden for fristen. Det betød, at 
vores aftale blev annulleret – 
og dermed også jeres aftale om 
automatisk overførelse. 

Denne sammenhæng havde 
jeg slet ikke skænket en tanke 
– ikke engang da jeg lavede op-
krævningsfi len til PBS. Havde 
jeg været obs på det, havde jeg 
naturligvis givet jer alle besked, 
så vi havde undgået besværet.

Jeg undskylder derfor man-
ge gange for den ekstra admi-
nistrative byrde, I har skullet 
håndtere, og at I endnu engang 
skal tilmelde kontingentet til 

PBS (se nødvendige oplysninger 
her til højre).

Jeg husker det helt bestemt 
til næste gang, for jeg må nok 
sige, at jeg fi k noget af et chok, 
da der ikke kom betalinger ind. 
Jeg troede for en stund, at FUT 
var ved at slukke og lukke. Hel-
digvis blev det ikke sådan, og I 
har været fl inke til at reagere på 
min rykker.

På foreningens vegne tusind 
tak for jeres forståelse og støtte 

Marianne

Nyt fra FUT Sekretariatet

Alle jer der har tilmeldt jeres FUT-kontingent til PBS har bemærket, at I fik en rykker i år, 
fordi kontingentet ikke blev trukket som vanligt. Og grunden er følgende…

For at tilmelde din kontingentbetaling til PBS skal du bruge føl-
gende oplysninger i din bank:

PBSnr.  02810255
Deb.gr.nr.  00001
Medlemsnr.  [består af 15 cifre, hvoraf de sidste 1-4 cifre er dit 
 medlemsnr. i FUT]

Du kan finde dit medlemsnummer på girokortet fra PBS eller fak-
turaen fra FUT.

Hos PBS sidder nummeret øverst til højre, ud for ”MEDLEMSNR”.

Hos FUT sidder nummeret øverst til højre, ud for ”Kundenr.”

Har du ikke nogen af delene ved hånden, så skriv en mail til 
fut@fut.dk med dit navn og adresse, så finder jeg dit medlemsnr.
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SOLIDE FORBINDELSER

Hjemmesiden bliver både me-
get mere moderne, overskuelig 
og fl ot! Vi vil gå langt for vores 
medlemmer og håber I bliver 
lige så vilde med den nye hjem-
meside som os. 

Vi kan i skrivende stund ikke 
melde en dato omkring, hvor-
når det bliver online for jer alle, 
men vi kan løfte sløret for hvor-
dan forsiden kommer til at se 
ud. 

På billederne her til højre 
kan I se de første udkast til det 
nye design.

FUT.dk i nyt design
Vi i FUT er glade for at kunne fortælle, at vi har en på sagen, som er i fuld gang med 
at forberede og færdiggøre vores splinter nye hjemmeside

Her kunne 
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ØT til karrieredag 
Af Katrine Balslev Mortensen, 
ØT Gruppen

Onsdag den 25. januar invi-
terede Det faglige Udvalg for 
Handelsuddannelsen til karrie-
redag i Tivoli Congress Center. 
Her var det muligt for grundfor-
løbselever på tværs af handels-
skoler at møde deres potentielt 
nye kommende arbejdsplads. 
Hver virksomhed ville få tildelt 
en stand, hvor man ellers kun-
ne få lov til at brilliere og lokke 
så mange interesserede elever 
over som muligt – og forhå-
bentligt modtage en masse nye 
elevansøgninger efterfølgende. 
Den var ØT-Gruppen selvføl-
gelig frisk på.

På dagen stod ØT’s HR-an-
svarlige, Pia Bernth, den ny-
uddannede sælger hos Kø-
benhavns Listefabrik, Nicolai 
Sonne, og elev hos Københavns 
Listefabrik, Oliver Pihl, klar til 
at tage imod de mange grund-
forløbselever. Mødet fungerede 
lidt ligesom speeddating, hvor 
førstehåndsindtrykket som be-
kendt spiller en vigtig rolle. For 
at repræsentere ØT som en at-

traktiv virksomhed fi k standen 
ikke for lidt. Her stod alle klar 
med roll ups, foldere, sømbræt 
og t-shirts samt de to dygti-
ge unge herrer, der om nogen 
kender til det at være elev hos 
ØT-Gruppen.

En fælles opgave
Hele dagen var der rigtig god 
stemning, og mange interesse-
rede elever kom forbi. Både for 
at høre mere om virksomhe-
den, men også for at høre om 
trælastbranchen. Det gav nogle 

gode snakke og et rigtig godt 
grundlag for ny netværksdan-
nelse.

- Man skal huske på, at det 
jo ikke er en konkurrence mel-
lem virksomhederne, men et 
samarbejde om at vise de unge 
mennesker, hvad vi har at byde 
på. Det gælder uanset, om man 
er en stor koncern eller en min-
dre privatejet virksomhed, for-
klarer Pia, idet hun ser tilbage 
på karrieredagen. 

For det er ikke nogen hem-
melighed, at trælast og bygge-
branchen mangler elever, og 
at det til tider kan virke som 
en benhård kamp at fi nde de 
nye elever. Her kan elevmes-
ser og karrierearrangementer 
give nogle gode muligheder for 
virksomheder i forhold til at 
møde eleverne i øjenhøjde – og 
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tt

TEGL
STENSIKKER KVALITET

KBZINC A/S

få skabt en attraktiv branche i 
fællesskab. 

- Jeg tror på, at et samarbej-
de mellem alle parter både er 
lærerigt og nødvendigt for at 
skabe fokus på handelsuddan-
nelserne – specielt indenfor 
vores branche, for vi mangler i 
den grad elever. Det er en fæl-
les opgave, uddyber Pia.

Nye elever?
Efterhånden som sømbræt-
tet fi k slag, og bunkerne med 
t-shirts og foldere blev mindre, 
lakkede dagen mod enden. I alt 
var der mellem 300 og 800 ele-
ver, som kom og besøgte virk-
somhedsstandene i Tivoli Con-
gress Centeret. Gav det så pote? 
- Det resulterede i hvert fald i 
nogle lovende ansøgninger. 

- Vi har i skrivende stund 

Juni: 
Elevdag

31. august: 
Erhvervsnetværksmøde ved DLH/Kebony, Horsens

Uge 37:
FUT’s elevtur, byggemarkedselever

Uge 39: 
Medlemstur et sted i Europa

Uge 41: 
FUT’s elevtur, trælastelever

4. november: 
Generalforsamling ved Aalborg Portland

23. november: 
Erhvervsnetværksmøde ved P.A. Savværk

FUT arrangementer og 
vigtige datoer i 2023

Hold øje med FUT’s hjemmeside, da der kan 
forekomme ændringer.

allerede underskrevet en ud-
dannelsesaftale med vores nye 
kommende trælastelev, som 
slutter sit skoleforløb i juni. 
Hertil har vi haft en ung mand 
i praktik, som vi også er klar til 
at tage imod, fortæller Pia, og 
fortsætter:  

- En af de ting, der virkelig 
har glædet mig som ’virksom-
hedsudstiller’ på dagen, var den 
positive feedback, jeg pludselig 
fi k med en opringning fra Lyng-
by Handelsskole. Så kan man jo 
kun blive glad.

Alt i alt var det en rigtig god 
og betydningsfuld dag, med 
stor ros til alle der deltog.

Tak til Det faglige Udvalg for 
Handelsuddannelsen for en 
skøn karrieredag. 

Til opslagstavlen:
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Undersøgelser rejser tvivl om 
standard for brandimprægneret træ

Træ er populært. Det naturlige 
udtryk er eftertragtet af arki-
tekter, og det er oppe i tiden 
at bygge med naturmateria-
ler. Især vinder træ indpas på 
udendørs beklædninger og fa-
cader. For større byggeri stilles 
der skærpede krav til brand-
klassen af det materiale, der 
anvendes til udvendig beklæd-
ning, og derfor behandler man 
beklædningstræet med forskel-
lige malinger og imprægnerin-
ger, så det lever op til B-s1,d0. 
Ligesom alle andre materialer 
skal træet ifølge Bygningsreg-
lementet bibeholde de samme 
brandegenskaber i hele byg-
ningens levetid, som det har 
ved opførelsen.

- Træ består af kulstof, som 
kan brænde og nedbrydes over 
tid. Derfor skal meget træ be-
skyttes med brandimprægne-
ring og mod ældning. Hold-
barheden af den beskyttelse 
undersøges med EN 16755, 
som indeholder metoder for 
accelereret ældning. Ingen har 
nemlig lyst til at vente 20 år, før 
de kan teste produktet igen og 
sende det på markedet, siger 
forretningsleder hos Teknolo-
gisk Institut, Morten Klamer.

EN 16755 er ikke en del af 
den dokumentation, der kræ-
ves ifølge Bygningsreglementet, 
og det er dermed frivilligt at 
anvende den. Den benyttes til 
markedsføring af produkter og 
som dokumentation for pro-
dukters holdbarhed. 

- Kan et produkt bestå en test 
efter den accelererede ældning, 
kan det ifølge standarden be-
vare sine brandtekniske egen-
skaber. Men faktisk ved vi ikke, 
om den accelererede ældning 
stemmer overens med den æld-

ning, produktet udsættes for 
i virkeligheden, siger Morten 
Klamer.

Derfor har DBI og Tekno-
logisk Institut undersøgt kon-
sekvensen af ældning i træ 
behandlet med brandimpræg-
nering og med eller uden ma-
ling.

- Flere af de anvendte pro-
dukter og standarden på om-
rådet er nye, og projektet skulle 
gøre os klogere på brandim-
prægnering af træ og holdbar-
heden under danske klimafor-
hold, siger Martin Pauner, der 
er civilingeniør hos DBI. 

Naturlig ældning værre 
end accelereret ældning
I projektet udsatte DBI og Tek-
nologisk Institut en type brand-
imprægnerede profi lbrædder 
til facadebeklædning for for-
skellige metoder for accelereret 
ældning (fra EN 16755 og EN 
927-6). Der var tale om et salt-

baseret imprægneringsprodukt 
anvendt på granbeklædning, 
som blev påvirket med vand, 
tørret og udsat for UV-lys. No-
get af træet udsattes samtidig 
for naturlig ældning, idet det 
blev monteret lodret og syd-
vendt som en facadebeklæd-
ning udendørs i 10 måneder på 
forsøgsfeltet ved Teknologisk 
Institut i Taastrup og således 
udsat for vejrlig. Derefter teste-
de man produktet for at under-
søge effekten af de forskellige 
ældningsmetoder.

- Vi har kun arbejdet med 
ét produkt. Resultaterne fra de 
efterfølgende brandtests tyder 
på, at 10 måneders naturlig 
ældning enten svarer til eller 
er betydeligt værre end meto-
derne for accelereret ældning. 
Det gælder både metoder med 
og uden UV-stråling, uanset 
mængden af vand, og hvor 
længe den accelererede æld-
ning stod på, fortæller Martin 

Pauner og fortsætter:
- Det lader til, at det ikke 

nødvendigvis er mængden af 
vand, men i lige så høj grad ti-
den, der er afgørende for tabet 
af brandimprægnering. Der-
med kender vi ikke den reelle 
levetid af brandegenskaberne 
for de udvendige brandim-
prægnerede træbeklædninger, 
der er opsat på byggerier i dag, 
selvom de lever op til EN 16755. 

Forkerte fortolkninger
At standardens ældningsme-
toder ikke kan sammenlignes 
med, hvordan træet påvirkes i 
virkeligheden, er ikke det ene-
ste, projektet når frem til. 

Efter den accelererede æld-
ning kan man leve op til stan-
darden på to måder. Enten med 
en SBI-test af produktet i fuld 
størrelse eller med en miniska-
latest i Cone Calorimeter, hvor 
man fortolker resultaterne og 
på den måde får et billede af, 

DBI og Teknologisk Institut har undersøgt, hvad der sker med brandegenskaberne, når 
brandimprægneret træ, der lever op til EN 16755, udsættes for vind og vejr. Konklusionen 
er, at vi reelt ikke ved, hvordan brandimprægneret træ opfører sig ved brand, når det har 
været udsat for vejrlig i en årrække, og at standarden bør revideres kraftigt

En række brandimprægnerede profilbrædder til facadebeklædning blev udsat for vind og vejr i 10 måneder på en mark 
ved Teknologisk Institut.
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hvordan en SBI-test ville se 
ud for samme produkt. Det er 
langt billigere end en SBI-test, 
og derfor vil producenter som 
regel vælge en test med Cone 
Calorimeter.

- I projektet har vi set på, 
hvordan man fortolker tests i 
Cone Calorimeter, og hvordan 
det samme produkt opfører sig 
i en SBI-test. Fortolkningen sva-
rer ikke til virkeligheden, siger 
Martin Pauner og suppleres af 
Morten Klamer: 

- Vi konstaterede, at uanset 
hvordan produktet var ældet, 
dumpede SBI-testen det hele. 
Intet bestod en SBI-test uanset 
ældningsmetode. Men i Cone 
Calorimeter med kriterierne i 
EN 16755 bestod træet, der var 
ældet med en af ældningsme-
toderne og malet ubehandlet 
træ.

Man kan således ikke med 
den nuværende standard for-
udsige, hvordan et produkt vil 
klare sig i en SBI-test baseret på 
en test med Cone Calorimeter. 
Alligevel er det muligt at leve 
op til standardens krav base-
ret på resultaterne fra en test i 
Cone Calorimeter.

Uhensigtsmæssige 
krav i lille skala
En konkret udfordring er, at 
kravene til produktet ved en 
test i Cone Calorimeteret ikke 
siger tilstrækkeligt om, hvordan 
det samme produkt opfører sig 
i SBI-testen. 

- Standarden er startet som 
en nordisk standard, der er 
blevet til en europæisk teknisk 
specifi kation, som er blevet til 
en EN-standard. Hver gang er 
der blevet slækket lidt på krave-
ne. Det betyder, at ubehandlet 

træ kan bestå standardens krav 
til fl ammespredning i Cone Ca-
lorimeteret, selvom ubehandlet 
træ er fl ere materialeklasser 
under kravet for brandimpræg-
neret træ, siger Martin Pauner. 

Produktet må efter ældning 
heller ikke have en THR-vær-
di (total heat release eller den 
samlede varmeudledning), der 
er mere end 20% højere end 
værdien før ældning, når det 
testes i Cone Calorimeter. Det 
er et relativt krav, og jo mere 
brandimprægnering produktet 
indeholder, desto større er ri-
sikoen for at fejle kravet efter 
ældning. 

 - Omvendt kan et produkt 
uden brandhæmmer nemt kla-
re det samme krav – og sådan 
set få et dokument fra et prøv-
ningsinstitut, hvor der står, at 
produktet efter ældning lever 
op til klasse B, selvom en SBI-
test vil vise, at det er klasse D 
eller ringere, siger Martin Pau-
ner.

Det er faktisk muligt at an-
vende Cone Calorimeteret til 
at simulere en SBI-test, men det 
kræver andre værktøjer. 

- Vi kan se, at hvis man an-
vender data fra en Cone Calo-
rimeter-test i ConeTools, som 
er et simuleringsprogram til at 
simulere SBI-resultater, giver 
det betydeligt mere retvisende 
resultater. Uden brug af simu-
leringsprogrammet vurderer 
vi, at en SBI-test er nødvendig, 
siger Martin Pauner.

Standarden er 
mangelfuld
Konklusionen fra DBI og Tek-
nologisk Institut er således, 
at den nuværende version af 
standarden er mangelfuld i for-

hold til at vurdere produkters 
holdbarhed. Ældningsmetoder-
ne lader til at være for milde 
sammenlignet med virkelig-
heden, og standarden gør det 
muligt at opnå godkendelse på 
grundlag af tests, der reelt ikke 
kan bruges til at vurdere levetid 
eller produktets brandegenska-
ber. 

- Baseret på projektet kan 
vi sige, hvilken ældning der er 
værst for det konkrete produkt, 
vi har testet. Samtidig må man 
sige, at den er helt gal, når ube-
handlet træ kan leve op til kon-
krete krav i standarden. Den 
bør tages ud af funktion og re-
videres kraftigt, for der er mas-
ser af beviser for, at den ikke 
fungerer, siger Martin Pauner 
og fortsætter:

- Vi havde en idé om, at der 
nok ville være et problem på 

området, men vi vidste ikke, at 
det var så grelt. Situationen er 
nemlig den, at vi reelt ikke ved, 
hvordan brandegenskaberne af 
det træ, vi hænger op i dag, vil 
udvikle sig over tid, siger han. 

Da der kun er tale om tests af 
én type af brandimprægnerede 
profi lbrædder til facadebeklæd-
ning, siger projektet dog ikke 
noget om brandimprægneret 
træ generelt. DBI og Teknolo-
gisk Institut ønsker derfor at 
udføre lignende undersøgelser 
af andre brandimprægnerede 
træprodukter. De to GTS-insti-
tutter vil desuden presse på for 
en revision af standarden og bi-
drage aktivt i arbejdet. Samtidig 
har de taget initiativ til at drøf-
te sagen med andre nordiske 
parter og med CEN-systemet. 

Kilde: DBI Brand og Sikring

Problemer med EN 16755

Projektet indikerer, at 10 måneders naturlig ældning er værre 
for produkters brandegenskaber end de metoder for accelereret 
ældning, som standarden indeholder.

Der er dårlig korrelation mellem resultater fra Cone Calorimeter 
og produkters præstation ved en SBI-test.

Lever et produkt i én træart op til standarden, lever produktet i 
alle andre træarter automatisk op til standarden, selvom forskel-
lige træarter ofte har meget forskellige brandegenskaber. 

Forskellige fortolkninger af standarden. Et testlaboratorie, som 
er akkrediteret til standarden, fortolker f.eks. metoden således, 
at en træsort med højt optag af brandhæmmer, som opfylder 
standarden, også automatisk lever op til standarden med et la-
vere optag, hvis det lave optag opfylder B-s1,d0 før ældning. 
DBI’s fortolkning er imidlertid, at en EN 16755-test kun dækker 
det optag af brandhæmmer, der var under EN 16755-testen (som 
beskrevet i standardens annex B.2).
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Kære medlem

I år vil vi gerne fordoble vores medlemstal.
 
Tanken er at hvert medlem får en kollega 
til at melde sig ind.
 
Er du klar til at melde din gode ven og 
kollega ind?
 
Sammen er vi stærkest – sammen er vi FUT!

FUT har plads til flere!
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